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Іменник

Іменник

Усі іменники (крім множинних) належать до одного з трьох родів�
� Чоловічого (рояль, жайвір, клен�
� Жіночого (путь, любов, земля, стаття�
� Середнього (сонце, поле, обличчя, дитинча)


Салямі (ковбаса) – жіночий рід

Гінді (мова) – жіночий рід

Боржомі (вода) – жіночий рід

Сироко, торнадо (вітер) – чоловічий рід

Цеце (муха) – жіночий рід

Івасі, путасу (риба) – жіночий рід

Авеню (вулиця) – жіночий рід

Кольрабі (капуста) – жіночий рід


Запам’ятати!!! 

Іменники пальто і ситро відмінюються!!!

Іменники, що називають сукупність однакових чи подібних істот, або предмети, які 
сприймаються як одне ціле, називаються збірними (студентство, листя, насіння, 
молодь, волосся). Вони мають лише форму однини!

Іменники, що мають лише форму множини (назви парних предметів, речовин, 
сукупностей предметів, почуттів, географічні назви тощо)

Окуляри, консерви, меблі, парфуми, Карпати, штани

ВІДМІНИ ІМЕННИКІВ
І відміна: Належать іменники чоловічого, жіночого і спільного роду                                    
із закінченням –а(-я)  Мрія, робота, суддя, рілля

2 відміна: Належать іменники чоловічого роду із нульовим закінченням або 
закінченням -о; Належать іменники середнього роду із закінченнями –о, -е, -а(-я)

3 відміна: Належать іменники жіночого роду з нульовим закінченням, а також 
іменник мати

4 відміна: Належать іменники середнього роду із закінченням –а (-я);                          
за відмінювання з’являються суфікси –ат- (-ят-), -ен-



До відмін не належить: Множинні іменники (сани, ворота);

Іменники прикметникового походження (майбутнє, учительська)

Незмінювані іменники іншомовного походження (амлуа, пюре)

Жіночі прізвища на приголосний та –о (Порошенко Марина, Козак Софія)

Зауважте: У Р. в. мн. деякі іменники мають паралельні форми: баб -бабів, 
губ - губів, легень - легенів, сосон - сосен, воєн - війн.

Жіночі імена по батькові належать до І відміни, а чоловічі – до ІІ.

Група іменників ПрикладиЗакінченняВідмінок

О
дн

ин
а

орудний
тверда -ою грозою

долею, надією, вежею

дівчино, Микито

мелодіє, доле, душе

бабусю, Наталю

-ею(-єю)

-о

-е (-є)

-ю

м’яка та мішана

м’яка та мішана
пестливі форми м’якої групи
Запам’ятайте: Насте! Катре! 
Мотре! Ілле!

тверда
кличний

давальний
твердої групи -ові

Відмінок

О
дн

ин
а

О
дн

ин
а

ПрикладиІменники Закінчення

орудний

кличний

кличний

твердої групи

м’якої та мішаної групи

твердої групи із 
суфіксами -к-, -ик-, -ок-

іншомовні на г,к,х

деякі іменники 
мішаної групи, крім 
основи на -ж, -р

більшість іменників 
м’якої групи

безсуфіксні іменники 
твердої групи

м’якої та мішаної групи -еві 
(-єві)

-ом

-ем 
-єм

-у

-ю

сторожеві, 
добродієві

мостом, майстром

прізвищем, 
школярем, гаєм

лебедику, братику

Жаку, Олегу (й Олеже)

читачу, товаришу

коню, лікарю, краю, 
Юрію, а також Ігорю

брате, капітане; 
АЛЕ сину, тату, діду

синові

Правопис окремих відмінкових закінчень іменників І відміни

Правопис окремих відмінкових закінчень іменників ІІ відміни



Відмінок

О
дн

ин
а

М
но

ж
ин

а

ПрикладиІменники Закінчення

кличний

родовий

м’якої групи із суфіксом 
-ець

більшість іменників 
мішаної групи

більшість іменників 
середнього роду

чоловічого роду, які в 
множині втрачають 
суфікс -ин, в однині

чоловічого роду, які в 
множині зберігають 
суфікс -ин, що мали  
в однині

чоловічого роду, у яких 
суфікса -ин не було 
взагалі

-е

нюльове

-ів

школяре, стороже

занять, узбіч

грамів, помідорів

стрільче, молодче; 
АЛЕ бійцю, знавцю, 
мудрецю, борцю, 
добровольцю

бояр (боярин - бояри) 
селян (селянин - 
селяни)

грузинів (грузин - 
грузини), осетинів 
(осетин - осетини)

Займенник

ПрикладиРозряд

Особові я, ми - 1-ша ос., ти, ви - 2-га ос., 
він, вона воно, вони - 3-тя ос.

себе (не має форми Н. в.)

мій, твій, свій, наш, ваш, 
його, її, їх, їхній

той, цей, такий, стільки

хто? що? який? чий? котрий? 
скільки?

хто,що, який, чий, котрий, скільки

Зворотний

Присвійний

Вказівні

Питальні (містять питання про 
предмет, ознаку, кількість)

Відносні (прижднують підрядну 
частину складнопідрядного речення 
до головного)

Запам’ятайте: коней, гостей, грошей, очей, плечей, (пліч); плечима, очима

Розряди займенників за значенням



Займенник «що»

1.що=який, яка, які

Край, що(=який) 
так дивно звався, 
зачарував мене

Сполучник «що»

«Що» не дорівнює 
«який», «щось»

Пам’ятайте, що книги – 
мудрість людини

Частка «що»

«що» (вживається 
на початку 
речення)

Що за краса! 
(здивування, докір)

Слід розрізняти!!!

ПрикладиРозряд

ніхто, ніщо, ніякий, нічий, 
нікотрий, ніскільки

весь (увесь), всякий (всяк), кожний 
(кожен), жодний (жоден), інший, 
сам, самий

дехто, абиякий, казна-чий, 
котрийсь, скільки-небудь

Заперечні (творяться від відносних 
за допомогою частки ні)

Означальні

Неозначені (творяться від відносних 
за допомогою часток)

букви и, і  
в кінці 
прислівників

и 1) після г, к, х 
   2) у прислівниках із префіксом по-

верхи, навпочіпки, 
по-заячи,  
по-пацанськи

двічі, наодинці

неждано, 
чисто, яскраво

найвище, 
терпляче

і після букв, що позначають м’які або 
пом’якшені приголосні

у прислівниках, утворених від 
прикметників і дієприкметників, у кінці 
переважно пишемо -о

зрідка, зокрема після шиплячих, пишемо -е;

Запам’ятайте: безвісти, восени, почасти

АЛЕ вороже та ворожо, сліпуче й сліпучо

букви о, е 
в кінці 
прислівників

ПрикладиПравилаОрфограма

Правопис прислівників

Прислівник



з дефісом

разом

від прикметників, займенників, 
порядкових числівників  
із по- і -е- (-є-), -и-, -ему, -єму, -ому,  
а також по-латині

за допомогою прийменника (-ів)  
і будь-якої частини мови (між ними 
не можна поставити означення)

з кількох основ

по-перше,  
по-київськи,  
по-східному

будь-як, колись-то, 
хтозна-де

абияк, дедалі, щоранку

горілиць, праворуч

заодно (за+одно), 
знадвору (з+на+двору), 
позавчора (поза+ вчора)

тишком-нишком,  
уряди-годи, часто-густо

за допомогою часток аби-, ані-, де-, 
чи-, що-, як-

за допомогою часток бозна-, будь-, 
казна-, -небудь, -таки, -то, хтозна-

повторенням однакових 
синонімічних чи антонімічних слів

Запам’ятайте: без кінця-краю, будь-що-будь, віч-на-віч,  
де-не-де, десь-не-десь, з давніх-давен, з діда-прадіда,  
коли-не-коли, не сьогодні-завтра, пліч-о-пліч, тет-а-тет,  
усього-на-всього, хіть-не-хіть, хоч-не-хоч, як-не-як

ПрикладиПрислівники які утворені
Спосіб 

написання

ПрикладиПитанняРозрядЗначення

тихо, по-весняному, 
разом, холодно

способу дії

міри і ступеня 
дії

місця дії, 
напрямку

час дії

причини дії

мети дії

як? яким способом?Ознака 
дії

якою мірою? як багато?

де? куди? звідки

коли? з якого часу? 
відколи? допоки?

чому? з якої причини?

з якою метою? для 
чого? навіщо?

дочиста, утричі, 
ледве, трохи

ліворуч, знизу, 
здалеку, поблизу

учора, зранку, 
ніколи, завжди

зопалу, спросоння, 
згарячу, чомусь
наперекір, напоказ, 
навмисне

Розряди прислівників за значенням

Написання прислівників і прислівних сполучень

Ознака 
предмета

ознаки  
(пояснює 
іменник)

який? яка? яке? які? котлета (яка?) по-київськи, 
стежка (яка?) навпростець



Прикметник

Прикметник: який? яка? яке? які? чий? чия? чиє? чиї?

У реченні найчастіше є означенням.

Розряди прикметників:

тихий – тихіший – найтихіший, міцний – міцніший – найміцніший

кришталева ваза (ваза з кришталю); лісова стежка (стежка в лісі)

Франкові твори, братів портфель, заяча лапа

Якісні - виражають ознаку предмета, яка 
може виявлятися більшою чи меншою мірою

Відносні - виражають ознаку предмета опосередковано, 
стосовно іншого предмета, дії чи обставини.

Присвійні - виражають належність предмета певній людині 
чи тварині й відповідають на питання чий?

Прикметники із суфіксом –ськ- належать до відносних: 
шевченківська тематика, учнівський портфель Запам’ятати!!! 

Відмінкові закінчення прикметників

Н.

Р.
Д.

Зн.
Ор.
М.

-ий, -е -ій, -є -лиций, 

-лице

-а -я -лиця-і -і (-ї) -лиці

-ого -(ь)ого -лицього-ої -(ь)ої -лицьої-их -іх (-їх) -лицих

-ому -(ь)ому -лицьому-ій -ій (-їй) -лицій-им -ім (-їм) -лицим

Н. або Р. Н. або Р. Н. або Р.-у -ю -лицюН. або Р. Н. або Р. Н. або Р.

-им -ім (-їм) -лицим-ою -(ь)ою -лицього-ими -їми (-іми) -лицими

-ому, -ім -(ь)ому, 

-ім (-їм)

-лицьому-ій -ій (-їй) -лицій-их -іх (-їх) -лицих

Тверда група М’яка група Прикметники на - лиций

чол., 

сер. р.

чол., 

сер. р.

чол., 

сер. р.ж.р. ж.р. ж.р.мн. мн. мн.



у прикметниках від іншомовних 
слів після букв д, т, з, с, ц, ч, ш, 
ж, р (де ти з’їси цю чашу жиру)

історичний, 

демократичний

географічний, 

героїчний

матусин, 

Наталин

Надіїн, 

Зміїний

синів, 

дідусів,

Андріїв

після приголосних, що не 
входять до “дев’ятки”                     
(-ічн- після голосних)

у присвійних прикметниках, 
утворених від іменників І відміни 
(крім іменників з основою на -[й])

у присвійних прикметниках, 
утворених від іменників І відміни  
з основою на -[й]

у присвійних прикметниках, 
утворених від іменників ІІ відміни  
(-їв- пишемо, якщо ім з основою 
на -[й])

Ступені порівняння можуть утворювати лише якісні прикметники!

Проста форма: корінь або основа 
прикметника + суф. –ш-, - іш.: 
тонкий – тонший; теплий - тепліший

Cкладена: більш (менш) + 
прикметник у початковій формі: 
більш відомий; менш приємний

Проста форма: преф. най- + вищий   
ступінь порівняння прикметника: 
Найширший; найглибший

Складена форма: найбільш (найменш) + 
прикметник у початковій формі: 
найбільш сильний; найменш успішний

Вищий Найвищий

Числівник

Числівник  змінюється за родами, числами, відмінками, як займенник один той

Н.в.

Р.в.
Д.в.
Зн.в.

Ор.в.
М.в.

один/одне, 
одно

одна одні

одного однієї, одної одних

одному одній одним

Н. або Р. / 
одне, одно

одну Н. або Р.

одним однією, одною

(на) одній

одними 

(на) одному, однім (на) одних

чол., сер. р. ж.р. мн.

-ичн-

-ічн-

(-їчн-)

-ин-

-ін-

(-їн-)

-ів-

(-їв-)



Числівники
 відмінюються за зразком числівника 

 два, обидва, обидві, обоє, три, чотири, багато, 
кілька два

Числівники
в усіх відмінках, крім називного і 
знахідного, мають закінчення 

 сорок, дев’яносто, сто 

-а.

У дробових числівниках чисельник відмінюється як відповідний кількісний 
числівник, а знаменник – як порядковий. До того ж при чисельнику два, три, 
чотири знаменник стоїть у називному відмінку множини (дві треті, чотири сьомі), 
після п’ять і далі – у родовому відмінку множини (п’ять шостих).

Півтора, півтори, півтораста – не відмінюються.

Числівники від ,  
та  відмінюються як :

п’яти до двадцяти тридцять
кільканадцять п’ять

У складних числівниках
відмінюється лише друга частина (за зразком ).

 п’ятдесят - вісімдесят, кількадесят 
п’ять

Н.

Р.
Д.

Зн.
Ор.
М.

два, дві

двох

двом

Н. або Р. 

двома

(на) двох
Н.

Р.
Д.

Зн.
Ор.
М.

п’ять, п’ятеро сім вісім

п’яти (п’ятьох) семи (сімох) восьми (вісьмох)

п’яти (п’ятьом) семи (сімом) восьми (вісьмом)

п’ять (п’ятьох) сім (сімох) вісім (вісьмох)

п’ятьма (п’ятьома) сьома (сімома) вісьма (вісьмома)

(на) п’ять (п’ятьох) (на) семи (сімох) (на) восьми (вісьмох)

Н.

Р.
Д.

Зн.
Ор.
М.

п’ятдесят

п’ятдесяти (п’ятдесятьох)

п’ятдесяти (п’ятдесятьом)

п’ятдесят (п’ятдесятьох)

п’ятдесятьма (п’ятдесятьома)

(на) п’ятдесяти (п’ятдесятьох)

Н., З.

Р., Д., О., М.

сорок дев’яносто сто

сорока дев’яноста ста

Н.

Р.
Д.

Зн.
Ор.
М.

двісті чотириста шістсот

двохсот чотирьохсот шестисот

двомстам чотирьомастам шестистам

двісті чотириста шістсот

двомастами чотирмастами шістьмастами, шістьомастами

(на) двохстах (на) чотирьохстах (на) шестистах



Дієслово. Дієвідмінювання дієслів

Спосіб дієслова

Дійсний (виражає дійсну, реальну дію): Що робить? що робив? що зробили?

Умовний (виражає бажану, можливу за певних умов дію): Що робив би? що зробив би?

Наказовий (спонукання до дії; наказ, прохання тощо): Що роби? що зроби?

І спосіб

ІІ спосіб 

 – за закінченням 3 ос. множин�
� уть, -ють – І дієвідміна: Читати – читають, знати – знают�
� ать, -ять – ІІ дієвідміна: Любити – люблять,  говорити- говорять


 

– за основою інфінітива


ІІ дієвідмін�
� Умова: якщо дієслово в інфінітиві має суфікси –и-, -і-  (-ї-) або після ж, 

ч, ш суфікс –а-, які зникають у 1 особі однини Кле[йі]ти – кле[йу]

І дієвідмін�

� Умова: усі інші дієслова (іншими суфіксами, із суфіксами (–и-, -і-, -ї-), 
які залишаються, із суфіксом –а- не після згаданих приголосних: 
полоти (відсутні згадані суфікси)

Дати, їсти, ... повісти, бути

дам/їм/відповім

даси/їси/відповіси

дасть/їсть/відповість

дамо/їмо/відповімо

дасте/їсте/відповісте

дадуть/їдять/відповідять

Однина Множина

Форма

Інфінітив

Особові

Безособові

Дієприкметник
Дієприслівник

Питання Морфологічні ознаки Приклади
Що робити? Що зробити? незмінність Побіліти, здійснити
Що робить/зроблю/робиш? особа, число, рід, час Побіліло, здійснять
Що відбувається? Що зроблено? незмінність Хмариться, здійснено
Який? Яка? яке? Які? рід, число, відмінок Побілілий, здійснений

Що роблячи? Що зробивши? незмінність Біліючи, здійснивши



І дієвідміна (в особових формах 
теперішнього або майбутнього часу�

� г-ж (могти – можу�
� к-ч (текти – течу�
� х-ш (колихати – колишу�
� з-ж (казати – кажу�
� с-ш (тесати – тешу�
� т-ч (хотіти – хочу�
� ск-щ (полоскати – полощу�
� ст-щ (свистати – свищу)

ІІ дієвідміна (лише у формах 1-ї 
особи однини теперішнього або 
майбутнього часу (простої форми)�

� с-ш (просити – прошу�
� з-ж (возити – вожу�
� т-ч (тремтіти – тремчу�
� д-дж (водити – воджу�
� ст-щ (постити – пощу�
� зд-ждж (їздити – їжджу�
� губний – губний + л                            

(любити – люблю)

Дієприкметник : Відповідає на питання який? яка?

Дієприкметники можуть бути активними і пасивними 

Активні дієприкметники


Теперішній час (недоконаний вид�

Минулий час (доконаний вид�

виражають ознаку за дією, яку виконує сам предмет


� Суфікси: -уч-, -юч-; -ач-, -яч�
� Приклади: сяючий, правлячий 


� Суфікси: -л�
� Приклади: потемнілий, зчорнілий

Пасивні дієприкметники


Минулий час (доконаний вид�
виражають ознаку за дією, яку хтось виконує над предметом


� Суфікси: -н-, -ен-, -т�
� Приклади: обраний, здійснений, тертий

Дієприкметниковий зворот: це дієприкметник разом із залежними 
словами. У реченні дієприкметниковий зворот виступає означенням.

Чергування приголосних при дієвідмінюванні



1. Після означуваного слова - 
завжди: Колос , викупаний сонцем , 
вклоняється землі.

2. Перед означуваним словом - 
лише в таких випадках�

� ОС - займенник: 

Викупаний сонцем, він вклоняється 
землі�

� між дієприкметниковим зворотом 
та ОС - відстань:


Викупаний сонцем, вклоняється 
землі колос�

� дієприкметниковий зворот має 
відтінок причини


Налякані грозою, птахи кружляли 
над гніздами.

Перед означуваним словом, ОКРІМ 
випадків, зазначених у п.2. 

Викупаний сонцем колос 
вклоняється землі.

Відокремлюємо комами НЕ відокремлюємо

Дієприслівник - відповідає на питання що роблячи? що зробивши?

У реченні виконує роль обставини.

Розділові знаки при дієприкметниковому звороті

Творення дієприслівників недоконаного і доконаного виду

недоконаний

доконаний

-учи-, -ючи- (І дієвідміна)

-ачи-, -ячи- (ІІ дієвідміна)

недоконаний теперішнього 
часу

шукаю - 
шукаючи

дзвоню - 
дзвонячи

-ши-, -вши- доконаний інфінітива прибігти - 
прибігши

подолати - 
подолавши

Вид 

дієприслівника Суфікси Вид дієслова Основа Приклади



якщо стоїть після присудка й 
означає спосіб дії (відповідає на 
питання як?):�

� Співають ідучи дівчата.

у всіх інших випадках�
� Ідучи, співають дівчата.

НЕ відокремлюємо Відокремлюємо комами

Одиничний дієприслівник

(дієприслівник, при якому немає пояснювальних слів)

Службові частини мови

Зв’язок прийменника з непрямими відмінками іменника

без, біля, до, з-за, з-під, 
проти, серед

назустріч, наперекір, 
усупереч, навздогін

над, під, перед, поза

на, об, о, по

з (зі, із), між, за
у (в)

родовий без допомоги, 
серед міста

давальний

З., О.

З., М.

Р., З., О.

Р., З., М.

назустріч долі, 
усупереч теорії

над усе, під листя

на небі, об землю

з дерева, з деревом

у тебе, у книгу

Прийменники Відмінки Приклади

� Єднальні: і, й, та (і), і…і, ні…ні, 
ані…ані, не тільки…а�

� Протиставні: а, але, та (але), 
зате, проте, одна�

� Розділові: або, чи, хоч, або…
або, чи…чи, хоч…хоч, то…то, 
чи то…чи то, не то…не то

� Причинові: бо, тому що, через те що,                
оскільки, у зв’язку з тим щ�

� Часові: коли, тільки, як, щойно,                            
ледве, як тільки, після того я�

� Умовні: якщо, якби, як, аби, коли, коли б, якщо…т�
� Мети: щоб, аби, для того щоб, з тим що�
� Допустові: хоч, хоча, дарма що,                    

незважаючи на те що, хай, неха�
� Порівняльні: як, мов, наче, неначе,                 

немов, ніби, немовбит�
� З’ясувальні: що, щоб, я�
� Міри та ступеня: аж, що аж, що �
� Наслідкові: так що

Сурядні Підрядні

Групи сполучників за значенням



що

коли

як

� сполучни�
� займенни�
� частка

(≠ який, щось): Знаю, що скоро повернуся.

(= який або що): Не зрадь дороги, що (яку) мати стеле.

(виражає здивування, вагання, докір): Що за шум учинився? 

( = якщо, виражає відношення умови): Людська 
душа втрачає дивоцвіт, коли любов її не зігріває.

(≠ якщо, виражає часові відношення):                      
Люблю, коли цвітуть каштани.

(= коли, мов, якщо, виражає відношення часові, порівняльні, 
умови): Засинають, як тільки вдарять морози.

(відповідає на питання як? яким способом?; обставина): 
Розкажи, як за горою сонечко сідає.

(виражає здивування, захоплення, докір): Як гарно навкруги!

� сполучни�

� прислівник

� сполучни�

� прислівни�

� частка

� частки аби, ані, де, чи, чим, 
що, як у складі будь-якої 
частини мови:


      

� частки би, б, же, ж, то, що в 
складі сполучників або  
інших часток


     
�  частка –ся (-сь) у зворотних 

дієсловах і в складі 
займенників і прислівників


     

абиякий, аніскільки, чимдуж, 

      щосил�

 мовби, нібито, аякже, абощ�

 купається, вклонивсь, колись,  

      когось

� частки –бо, -но, -то, -от,  
- таки, що стоять 
безпосередньо після 
слова, якого стосуютьс�

�
 (але таки 

знайшов, усе ж таки�
� частки казна-, бозна-, 

хтозна-, будь-, -небудь, 
які стали префіксами або 
суфіксами в прислівниках 
і займенниках


      

Чекай-но, тому-то, 
знайшов-таки

казна-хто, бозна-чого, 

      хто-небудь

� формотворчі частки

      

� частки, що надають 
словам смислових 
чи емоційних 
відтінків


      
� частки в сполуках 

слів (здебільшого в 
сполучних словах)


     

хотілося б, 

      нехай готу�

аж, ж, саме, ще, хо�

поки що, навряд чи, 

     дарма що, що за, 

     що ж до

Разом: Через дефіс: Окремо

Правопис часток







ВГОРУ


